
گروه سینما و تلویزیون- لئوناردو دی کاپریو در کمپانی فیلمسازی خود قصد دارد 
سریالی را بر مبنای رمان »جزیره« بسازد. »اپین وی« متعلق به دی کاپریو با همکاری »این 
گود کمپانی فیلمز« قصد دارند رمان »جزیره« نوشته آلدوس هاکسلی را به سریال درآورند.
این کتاب که آخرین کتاب هاکســلی اســت و ســال ۱۹۶۲ منتشــر شده درباره 
روزنامه نگاری اســت که با شکســته شدن کشــتی در یک جزیره در اقیانوس هند پا به 
خشــکی می گذارد و در آنجا جامعه ای مســتقل را کشف می کند و تحت تاثیر فرهنگ 
و سنت هایشــان قرار می گیرد. آنجا هنر جایی ندارد و انواع روانگردان ها و ساختارهای 
اجتماعی متفاوت همه چیز را تعیین می کنند. هاکســلی »جزیره« را در برابر دیگر رمان 
مشــهورش »دنیای قشنگ نو« نوشــته که رمان پادآرمان شهری درباره لندن و محصول 
سال ۱۹۳۲ است. در »جزیره« او به موضوع های آزادی و قدرت بالقوه بشری توجه کرده 
است. هاکسلی یک سال بعد از انتشار »جزیره« درگذشت.دیویسون و دی کاپریو به عنوان 
تهیه کننده اجرایی از »اپین وی« و جورج دی کاپریو و رویی شارون از دیگر تهیه کنندگان 
سریال هستند. دی کاپریو کمپانی تولید فیلمش را سال ۲۰۰۴ تاسیس کرد و چندین فیلم 
بلند از جمله »هوانورد«، »شاتر آیلند«، »شب عید«، »گرگ وال استریت« و »بازگشته از گور« 
را همانجا تولید کرد. این کمپانی با نتفلیکس نیز برای تولید چندین فیلم مستند همکاری 
کرده اســت. این کمپانی با شبکه »هیستوری« و »دیزنی پلاس« نیز در تولید محصولات 

تلویزیونی فعالیت های مشترکی داشته است.

گروه سینما و تلویزیون- بی وزنی به نویسندگی و کارگردانی مهدی فرد قادری و 
تهیه کنندگی مرتضی شایسته ضمن نمایش در بیش از ۱۰ جشنواره بین المللی، جایزه ویژه 
هیات داوران جشنواره ماراتن یونان و جایزه بهترین فیلم جشنواره تجربی پرو و کارولینای 
شمالی آمریکا را هم به دست آورده است و در جدیدترین حضورش در میان ۳۰ فیلم بخش 
مسابقه جشنواره فیلم های مستقل بنونتو )BCT( در کشور ایتالیا، به نمایش در خواهد آمد. 
این فیلم که اکران آن همزمان با شیوع کرونا و تعطیلی سینماها متوقف شد، از سه شنبه هفته 
آینده ۱۴ مرداد ماه در شبکه نمایش خانگی و سامانه »وی. او. دی« یا ویدئوی درخواستی 
منتشر می شود. بی وزنی قصه ای زنانه دارد و در یک شب عروسی و روز بعد از آن روایت 
می شود که داماد مراسم را ترک کرده است. در این بین؛ عروس، مادر داماد و خواهر داماد 
با یکدیگر دچار چالش می شوند و فیلم با روایت غیرخطی، روابط هر کدام از این زن ها 
با داماد را افشــا می کند تا زمانی که... امیرعلی دانایی، بهاره کیان افشــار، نسیم ادبی، یاسر 
جعفری، جلال فاطمی، سپیده مرادپور و تینا پاکروان در این فیلم به ایفای نقش پرداختند.

گروه سینما و تلویزیون- فیلم سینمایی »بندر بند« تازه ترین ساخته منیژه حکمت 
نخســتین اکران بین المللی خود را در تورنتو انجام می دهد. این فیلم به کارگردانی منیژه 
حکمت و تهیه کنندگی مشترک حکمت و مهشید آهنگرانی فراهانی، فیلمی جاده ای، با 
چشم اندازهایی از کشورمان و مملو از موسیقی در میانه سیل خانمان برافکن در ایران است 
که در نمایش افتتاحیه جهانی، در بخش ســینمای معاصر جهان در جشنواره تورنتو روی 
پرده می رود. منیژه حکمت درباره »بندر بند« گفته اســت: »غریزه شگفت انگیز مادرانه که 
کاراکترهای قبلی فیلم هایم به مدد آن سعی می کردند از فاجعه ای سهمگین در موقعیت های 
بحرانی اجتماعی جلوگیری کنند، مرا به سراغ نسل جوان برد. نسلی که زندگی کردن را خیلی 
خوب آموخته است اما در اکثر مواقع، امید و آرزوهای آنها برای ادامه زندگی با راه های بسته 
و پل های شکسته روبه رو است... .« رضا کولغانی، امیرحسین طاهری، مهدیه )مهلا( موسوی 
و پگاه آهنگرانی بازیگران این فیلم ســینمایی هستند. پخش بین المللی این فیلم به عهده 
شرکت ایریماژ است. گروه سازنده این فیلم عبارتند از: نویسندگان فیلمنامه : منیژه حکمت،  
مصطفی زندی، مدیرفیلمبرداری: سجاد آورند، طراح صحنه : فرهاد فزونی، تدوین : نوید 
توحیدی، موســیقی : فرشاد فزونی، مدیرتولید : جعفر عروجی، جانشین تولید: داریوش 
حکمت طراحی و ترکیب صدا: آرش قاسمی، صدابردار: محمدحسین کاوه، طراح لباس: 
ندا نصر، تیتراژ : فرهاد فزونی، پشتیبانی تولید : افروز شادکی، محصول بامداد فیلم و کپ 
فیلم. جشنواره بین المللی فیلم تورنتو که از ۲۰ تا ۲۹ شهریور ماه سال جاری در کشور کانادا 
برگزار خواهد شد، در سال های اخیر، به یکی از تاثیرگذارترین رویدادهای سینمایی در بازار 
آمریکای شمالی تبدیل شده است و امسال میزبان فیلم های جدید سینماگرانی سرشناس 
چون توماس وینتربرگ، ورنر هرتزوگ، میرا ناییر، میشل فرانکو، هالی بری، اسپایک لی، 

ویگو مورتنسن، یاسمیلا زبانیچ، جیانفرانکو روزی، نائومی کاواسه و ... خواهد بود.

گروه سینما و تلویزیون- استودیو فیلمسازی »برادران وارنر« نسخه تعاملی و بیننده 
محور انیمیشن »بتمن« را می سازد. پیش پرده انیمیشن بتمن: مرگ در خانواده ،که به تازگی 
منتشر شده نشان می دهد این انیمیشن نیز مثل فیلم بندراسنچ مجموعه آینه سیاه نتفلیکس، 
تعاملی است.در فیلم و سریال های تعاملی یا اینتراکتیو بیننده می تواند با انتخابهای خود و 
تصمیماتی که در بخش های مختلف می گیرد بر روند داستان تاثیر گذاشته و مسیر پیشرفت 
ماجرا را تغییر دهد.به این ترتیب انیمیشن جدید برادران وارنر، داستان بتمن زیر نقاب قرمز 
محصول ســال ۲۰۱۰ را بازگو می کند با این تفاوت که این بار این شــما هستید که درباره 
اتفاقات داستان از جمله مرگ رابین تصمیم می گیرید.این انیمیشن که شامل پنج بخش کوتاه 
است چندین پایان متفاوت دارد و بیننده مسیر ماجراجویی های بتمن را انتخاب می کند.

اســتودیوی برادران وارنر با انتشار بیانیه ای گفت: در انیمیشن جدید، جیسون تاد دستیار 
بتمن به دست جوکر به قتل نرسیده و بتمن، رابین و جوکر با انتخابهای متفاوت بینندگان که 
کنترل داستان را در اختیار دارند، با سرنوشت های جدید و غافلگیر کننده روبه رو خواهند 
شد.در این انیمیشن، شخصیت های بتمن، جیسون تاد جوان و جوکر به ترتیب توسط بروس 
گرین وود، وینسنت مارتلا و جان دی ماجیو صداگذاری می شود.نسخه تعاملی انیمیشن 

بتمن پاییز امسال در کیفیت بلوری )Blu-ray( پخش زنده اینترنتی می شود.
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سینما و تلویزیون 8
فریدون جیرانی؛

گروه ســینما و تلویزیون -کارگردان »یلدا« در اکران ویژه 
فیلم از اختصاص همه عواید فروش اکران این فیلم در ایران برای 

آزادی یک زندانی خبر داد.
مراســم اکران ویژه فیلم ســینمایی »یلدا« ســومین ساخته 
مســعود بخشــی و تهیه کنندگی علی مصفا جمعه ۹ مردادماه با 

حضور هنرمندان و اصحاب رسانه در موزه سینما برگزار شد.
سعید امیرسلیمانی، افسانه بایگان، لیلا زارع، بهزاد نعلبندی، 
مهدی کوهیان، فیروزه خســروانی، فرزاد خوشدســت، مهتاب 
ســلیمانی، هومــن نوروزی و ... از هنرمندانــی بودند که در این 

مراسم حضور داشتند.
مســعود بخشی کارگردان فیلم »یلدا« در ابتدای این مراسم 
ضمن خوشــامدگویی به مهمانان که در شرایط سخت و خاص 
این روزها برای تماشــای »یلدا« آمده بودند، عنوان کرد: موضوع 
فیلم »یلدا« درباره بخشــش و نجات جان یک انســان است. من 
می خواهم از ســوی علی مصفا تهیه کننــده فیلم اعلام کنم که ما 

تصمیــم گرفته ایــم همه عواید اکران این فیلــم در ایران را برای 
پرداخــت دیــه و نجات جان حمیــد احمدی زندانــی در بند 

اختصاص دهیم.
وی در پایان اعلام کرد: این فرد متاسفانه در ۱۶ سالگی قتل 
غیرعمد کرده و حکم قصاص برایش صادر شده است. او ۱۵ سال 
است که در زندان به سر می برد و تنها یک ماه دیگر برای پرداخت 
دیه مهلت دارد. ما تصمیم گرفته ایم به دوستان خیری که مبلغ دیه 
را برای ولی دم این پرونده جمع آوری می کنند، بپیوندیم تا بتوانیم 

کمک کوچکی برای رهایی این فرد کنیم.
»یلــدا«، منتخب هفتادمین جشــنواره جهانی برلین، برنده 
جایزه بزرگ داوران جشــنواره ســاندنس آمریکا در سال ۲۰۲۰ 
و برنــده جایزه بهترین فیلمنامه جشــنواره صوفیه هم اکنون در 
سینماهای هنروتجربه تهران و شهرستان ها در حال اکران است.

داستان این فیلم در مورد مریم کمیجانی، زن جوانی است که 
به دلیل قتل شوهرش به مرگ محکوم شده است. او در شب یلدا 
به اســتودیوی یک برنامه زنده تلویزیونی آورده شــده است تا از 
طرف تنها فرزند مقتول یعنی مونا ضیا بخشیده شود اما مجموعه 
اتفاقات در صحنه و پشــت صحنه این برنامه هر دو زن جوان را 

در چالشی جدی برای تصمیم گیری قرار می دهد.
بهنــاز جعفری، صدف عســگری، بابک کریمــی، آرمان 
درویش، فرشــته حسینی، فقیهه ســلطانی، فروغ قجابگلو، زکیه 
بهبهانی، رامونا شــاه، ســاغر صباحی، حســن جودکی، محمد 
ساربان، کمال هاشمی، ولی الله ریگی، فرهاد فداکار، لیلا شفاعی 
مهر، محمود ذوالفقاری، نســا افرنگه، مریم خداوردی، بنفشــه 
غفاری، بهنام داوری، سارا والیانی، بهرام افشار و با حضور فرشته 

صدرعرفایی بازیگران فیلم »یلدا« هستند.

گروه ســینما و تلویزیون - غلامرضا آزادی با اشاره به اینکه 
تولید بخش انیمیشن فیلم سینمایی »آرش کمانگیر« آغاز شده تاکید 
کرد این بخش ها به صورت انفرادی و بدون کار گروهی در حال تولید 
اســت. غلامرضا آزادی تهیه کننده و کارگردان سینما، درباره پروژه 
سینمایی »آرش کمانگیر« گفت: فیلمبرداری قسمت زنده این فیلم به 
پایان رسیده است و در حال حاضر مشغول تولید بخش انیمیشن آن 

هستیم که این بخش هم به خوبی در حال انجام است.
وی بیان کرد: به خاطر اینکه باید تســلط کامل روی کار داشته 
باشــیم، تصمیم گرفته شد که گروهی کار نکنیم، به این معنا که یک 
نفر کاراکترهای فیلم را طراحی کرده است، بعد از آن یک نفر بخش 
انیمیشــن ۳ بعدی را انجام داد و یک نفر نیز در حال حاضر مشغول 
طراحی موشــن هست.این هنرمند تاکید کرد که انیمیشن این فیلم 
به صورت گیم- انیمیشــن طراحی شده است.وی ادامه داد: هرچند 
ویروس کرونا بسیاری از فعالیت ها را تعطیل کرده است اما تیم »آرش 
کمانگیر« به راحتی در حال تولید این انیمیشن هستند، چرا که برای 
طراحی و تولید انیمیشن نیازی به حضور در محل کار نیست.آزادی 
گفت: این را باید بگویم که سیستم فیلمسازی تغییر کرده است و باید 
هم راســتا با آن پیش رفت. گویا وزارت ارشاد تمایلی به تولید فیلم 
ندارد، وگرنه شــرایط لازم برای تولید فیلم ها را فراهم می کرد، این 
در حالی اســت که انیمیشن به راحتی می تواند در خانه تولید شود، 
جذابیت انیمیشن این است که فیلمساز آن را خلق می کند، نمی سازد. 
وی توضیح داد: سعی می کنیم در این انیمیشن از طراحی روز استفاده 
کنیم تا مخاطب از دیدن آن لذت ببرد. وقت بســیاری را برای تولید 
»آرش کمانگیــر« صرف کرده ام و تمام تلاش خود را کرده ام که این 

فیلم با کیفیت بسیار خوب ساخته شود.
این کارگردان ســینما گفت: با توجه به شرایط فعلی نمی دانم 

این پروژه چه زمانی به پایان می رسد، چرا که هیچ گاه نمی توان زمان 
تقریبی به پایان رســیدن یک انیمیشــن را اعلام کرد، اما این را باید 
بگویم که انگیزه و شوق بسیاری برای تولید این انیمیشن وجود دارد 
که خود باعث افزایش ســرعت تولید می شود. وی درباره پیش بینی 
ترکیب صداپیشگان این اثر سینمایی هم توضیح داد: زمانی که یک 
اثر ســینمایی را به طور مستقل می ســازیم، برای هرچیزی باید در 
نوبت خودش تصمیم گیری کنیم، به همین دلیل نمی توان گفت چه 
تصمیمی برای صداپیشگی این انیمیشن رئال گرفته می شود. البته این 
را می دانم که از بازیگران ســینما برای صداپیشگی استفاده نمی کنم، 
اما بی شک هنرمندانی که برای این کار انتخاب می شوند از هنرمندان 

تئاتر و یا گویندگان رادیو استفاده خواهم کرد.
آزادی در پایان گفت: قرار بود معلم این فیلم یک بازیگر باشد، 
اما از آنجایی که من از بازیگران ایرانی خوشم نمی آید، تصمیم گرفتم 
این شخصیت را به صورت انیمیشن ۳ بعدی طراحی کنم اما بچه ها 

در این انیمیشن رئال هستند.

»آرشکمانگیر«بهطراحیانیمیشنرسیدعوایدفروش»یلدا«بهآزادیزندانیاعدامیاختصاصمییابد

چهره اینستاگرامی چگونه 
کارگردان سینما می شود؟!

گروه ســینما و تلویزیون- »حکم 
تجدیــد نظر« عنوان فیلمنامه ای اســت 
که صدور پروانه ســاخت بــرای آن به 
تهیه کنندگی و نویسندگی رضا کریمی و 
کارگردانی محمدامین کریم پور در هفته 
گذشــته واکنش ها و حواشی بسیاری را 

به دنبال داشت.
محمدامیــن کریم پــور کارگردان 
فیلم اولــی این پروژه، پیش تر به واســطه 
فعالیت هــا و فیلم هــای تبلیغاتی اش در 
فضای اینســتاگرام، اصطلاحــاً به عنوان 
یک »اینفلوئنسر« شناخته می شد و همین 
سابقه ســبب شــد که موافقت سازمان 
ســینمایی با ورود او به عرصه کارگردانی 
ســینما، بازتاب هایی منفــی در محافل 
ســینمایی و رسانه ای داشــته باشد. این 
بازتاب ها با واکنش هایی از سوی مدیران 
سازمان سینمایی و تهیه کننده فیلم مواجه 
شــد اما شب گذشــته، فریدون جیرانی 
به عنوان یکی از چهره های باسابقه سینما 
و نماینده کانون کارگردانان در شــورای 
صدور پروانه ســاخت سازمان سینمایی، 
در گفتگویی با حمیدرضا مدقق در شبکه 
خبر تلویزیون، با صراحت بیشــتر به این 

حواشی واکنش نشان داد.

محمدامیــنکریمپورچگونه
مجوزکارگردانیگرفت؟

جیرانی در پاســخ به این سوال که 
چــرا باید برای یک چهره اینســتاگرامی 
پروانــه کارگردانی صادر شــود گفت: 
واقعیت این اســت که ما با تهیه کننده ای 
بــه نام رضا کریمی مواجــه بودیم که از 
چهره های شــناخته شده ســینما بود و 
تقاضای پروانه ساخت برای فیلمنامه ای 
تحت عنوان »حکم تجدید نظر« داشت. 

او بــرای این فیلم کارگردان جوانی 
را هــم معرفی کرده بود کــه طبق قانون 
یــک فیلم کوتاه به عنــوان نمونه کار این 
کارگردان به شــورا ارائه کردند. اکثریت 
شــورا از جمله خود بنده این نمونه کار 
را دیدیــم و یــک هفته پیــش از صدور 
پروانه ســاخت برای این فیلمنامه، مجوز 
کارگردانی برای این فیلمســاز جوان را 
صادر کردیم.محمدامیــن کریم پور را تا 
زمان صدور مجوز برای این فیلم نه من و 
نه دیگر اعضای شورا اساساً نمی شناختیم. 
بعــد از آن بود که این نکته مطرح شــد و 
وقتی به من اطلاع دادم، تماســی با رضا 
کریمی به عنوان تهیه کننده گرفتم که اعلام 
کردند او پیش از این کارگردان فیلم های 

تبلیغاتی در فضای مجازی بوده اســتوی 
با اشــاره به اینکه فیلمنامه »حکم تجدید 
نظر« در چند نوبــت اصلاحیه خورده تا 
موفق به اخذ پروانه ســاخت شده است، 
تأکید کــرد: معیار ما اولاً همان نمونه کار 
بود و دیگر اینکه متن فیلمنامه ارائه شــده 
از ســوی رضا کریمی هم فیلمنامه جدی 
و بســیار خوبی بود. اصلًا هم آنگونه که 
برخی تصور کرده اند این سناریو کمدی 

نیست و یک اثر جدی اجتماعی است.
عضو شورای صدور پروانه ساخت 
ادامــه داد: بعد از آنکــه این مجوز صادر 
شد عده ای با بنده تماس گرفتند.واقعیت 
این اســت که نه بنده اهل فضای مجازی 
هســتم و نــه تا جایی کــه می دانم دیگر 
اعضای شورا مانند منوچهر شاهسواری. 
محمدامیــن کریم پــور را تا زمان صدور 
مجــوز برای این فیلم نه مــن و نه دیگر 

اعضای شورا اساساً نمی شناختیم. 
بعد از آن بود که این نکته مطرح شد 
و وقتی به من اطلاع دادند، تماسی با رضا 
کریمی به عنوان تهیه کننده گرفتم که اعلام 
کردند او پیش از این کارگردان فیلم های 

تبلیغاتی در فضای مجازی بوده است.
جیرانی سپس به اعتراضات صورت 

گرفته نسبت به این پروانه ساخت اشاره 
کرد و گفت: عده ای معترض هســتند که 
اگر این فرد توانسته مجوز بگیرد، ما چرا 
پشــت در مانده ایم. واقعیت اما این است 
از زمانی که من در این شــورا هستم، هیچ 
دستیار کارگردانی پشت سد صدور مجوز 
کارگردانی نمانده است. تلاش ما در شورا 
و تلاش شــخص آقای طباطبایی نژاد این 
بوده است که جوان ها مشکلی برای ورود 
به عرصه کارگردانی نداشــته باشند. اما 
اینکه این فرد خاص می تواند وارد شود و 
فــرد دیگری نمی تواند، این دیگر مربوط 

به مناسبات بازار است.
وی در توضیح این نکته گفت: وقتی 
ما در مناسبات بازار، بخش خصوصی را 
حاکــم می کنیم، یکــی از تبعاتش همین 
است. شــما نمی توانید بخش خصوصی 
را مجبــور کنید که بــا جیرانی نوعی کار 
کند. بخش خصوصی خودش کارگردان 
و ســرمایه گذارش را پیــدا می کند. من 
نمی توانم بخش خصوصی را مجبور کنم 
برود سراغ فلان دســتیار کارگردانی که 

برای ورود به این عرصه محق تر است.
شــورایپروانهساختباید

تعطیلشود!
این عضو شــورای پروانه ساخت 
سازمان سینمایی در ادامه صراحتاً گفت: 
از نظــر شــخص بنده، شــورای پروانه 
ساخت از اساس اشتباه است و باید تعطیل 
شود. این شورا در خودش، تناقض دارد. 
فیلمســازان جوانی در این شــورا منتظر 
دریافت پروانه ســاخت هســتند و این 
واقعیت اســت. شــورای پروانه ساخت 
درون خودش تناقض دارد و همیشه هم 
مخالــف آن بوده ام، اما بــه قانون احترام 
می گذارم و به ســهم خودم تلاش می کنم 
در این شــورا که حضور دارم، کاری کنم 

که جوانان کمتر با مشــکل مجوز مواجه 
شوند.

اگر ما طالب آزادی و دموکراســی 
هستیم، باید بدانیم که در دموکراسی کسی 
نمی گویــد که »فلانی قبلًا در زندگی اش 
چــه کار کرده اســت؟«! نمی شــود در 
اقتصاد نگاهمان ســرمایه داری باشــد و 
در فرهنــگ بخواهیم نگاه چپ داشــته 
باشیم! مناسبات سرمایه داری با خودش، 
تهیه کننــده، کارگردان و ســرمایه گذار 
می آورد. نمی شــود انتظار دیگری از آن 
داشــتجیرانی تأکید کرد: اگــر ما طالب 
آزادی و دموکراسی هستیم، باید بدانیم که 
در دموکراسی کسی نمی گوید که »فلانی 

قبلًا در زندگی اش چه کار کرده است؟«! 
نمی شود در اقتصاد نگاهمان سرمایه داری 
باشــد و در فرهنــگ بخواهیم نگاه چپ 
داشته باشــیم! مناسبات ســرمایه داری 
بــا خــودش، تهیه کننده، کارگــردان و 
ســرمایه گذار می آورد. نمی شود انتظار 
دیگری از آن داشــت. یا باید به سال های 
دهه ۶۰ بازگردیم کــه اقتصاد در اختیار 
دولت بود و همه چیز کنترل می شــد. در 
آن فضا می شــد من نوعی بگویم تو فیلم 

بساز و دیگری فیلم نسازد. 
اما وقتی وارد مناسبات سرمایه داری 

شدیم، دیگر این مناسبات بازار آزاد است 
که همه چیز را هدایت می کند. مناسبات 
بازار آزاد با خودش نمی گوید که فریدون 
جیرانی پشــت خط مانده است به او کار 
بدهیم، بلکه به دنبال کسی می گردد که یا 
سرمایه داشته باشد، یا بتواند اثری بسازد 
که در بازار فروش تضمین شــده داشــته 
باشــد.این ها تناقض هایی است که ما با 
آن هــا زندگی می کنیم. واقعاً هم نمی دانم 
با این تناقض ها چه می توان کرد اما واقعی 

است و وجود دارد.
وی بــار دیگر تأکید کــرد: در این 
مدتی که من در شــورای پروانه ساخت 
بودم، هیچ دستیار کارگردان و یا کارگردان 

جوانی پشت سد مجوز نمانده است. اتفاقاً 
مجوز گرفته اند، اما نتوانســته اند فیلمی 
بسازند، چون نتوانســته اند سرمایه گذار 
گیــر بیاورند. این دیگــر ربطی به فرآیند 
صدور مجوز و ســازمان سینمایی ندارد. 
ایــن مرتبط با مناســبات حاکم بر فرآیند 

تولید و فیلمسازی است.
این عضو شــورای پروانه ساخت 
درباره شــایبه وجود برخی مناســبات 
پشــت پرده و ارتباط صــدور این پروانه 
ساخت با نسبت تهیه کننده فیلم با برخی 
اعضــای کانون کارگردانــان که جیرانی 

آن ها را در شــورا نمایندگی می کند هم 
گفت: بله من عضو کانــون کارگردانان 
هســتم امــا در جامعه پر از ســوءتفاهم 
هر اتفاقی ســوءتفاهم برانگیز است. من 
هــم حــق می دهم به کســانی که چنین 
سوءتفاهمی برایشــان ایجاد شده است. 

در این مورد خاص اما شاید مهمترین 
اشتباه تهیه کننده فیلم، انتخاب این 
کارگــردان بود و دربــاره آن هم 

خودش باید پاســخگو باشد. 
شــاید بهتر بــود در همان 

مرحله درخواســت به 
شورای ساخت اطلاع 
داده می شــد که قرار 
فردی  چنین  اســت 
کارگردان کار باشد. 

اگر کسی مشکلی 
داشــته باشــد، وظیفه حراســت 
اســت که به ما اطــلاع دهد و ما 
شــخصاً در این مســائل ورود 
نمی کنیم. همسر آقای کریمی 
هم خودشــان از تهیه کنندگان 
هســتند و فیلمی هم در دست 
دارند اما در ایــن مورد اصلًا 
ورودی نداشــتند. جیرانــی 
درباره اینکه آیا مطلع شــدن 
اعضــای شــورای پروانــه 
ساخت از سابقه محمدامین 
کریم پور تغییری در نظر شورا 
در این زمینه ایجاد کرده است 
هم گفت: هنوز جلسه ای در 

این زمینــه نداشــتیم و اینکه 
مجدد درباره ایــن موضوع بحث 
می شود یا خیر هم تصمیمی است 
که آقــای طباطبایی نژاد باید بگیرد 
و من به عنوان یک عضو نمی توانم 

تصمیم گیر باشم.

سفر به ترکیه منتفی شد؛

سریال»سلمانفارسی«درشاهرودکلیدخورد
گروه ســینما و تلویزیون-سریال 
تاریخی »سلمان فارســی« به کارگردانی 
ســید داوود میرباقری پس از تجربه های 
موفقی چون امام علــی )ع( و مختارنامه، 
در شــاهرود رسماً آغاز به کار کرد. روایت 
ســلمان از صحابه ایرانی رسول الله )ص( 
بهانه ای شد تا بار دیگر سید داوود میرباقری 
و تیم همیشــه همراهش از امام علی )ع( تا 
مختار و معصومیت از دســت رفته و … 
بار ســفر ببندند و به زادگاه این کارگردان 
شــهیر، یعنی شاهرود بیایند تا تاریخ صدر 
اســلام را این بار در قامت »سلمان« به قاب 
تصویر بنشــانند. روایتی که از بطن تاریخ 
می آید و شــهر تاریخی و پلکانی مجن در 
۳۵ کیلومتری شــمال شاهرود و در جوار 
قله شاهوار، مبدا این کار عظیم نام می گیرد. 
آغاز به کار این مجموعه اما بهانه ای شــد 
تا جمعی از عوامل فیلم میزبان مســئولان 
شهرستانی، نماینده مردم شاهرود و میامی 
در مجلــس، فرماندار، امام جمعه موقت و 
دیگر مســئولان به همراه اصحاب رسانه و 
خبرنگاران باشند آن هم در جوار لوکیشن 

فیلم در شهر تاریخی مجن.
آغازسلمانپایشاهوار

خودروهــا از همــه جــا آمده اند و 
ولوله ای برپا شده است یک بار دیگر مجن 
در مرکز توجهات قرار گرفت شــهری که 
با فیلم سازی بیگانه نیست و موی سپیدان 
این شهر هنوز خاطره گرگ بیزار از مازیار 
پرتوی با نویسندگی بهزاد فراهانی را به یاد 
دارنــد آن هم پاییز ســال ۵۲ که از آن چند 
عکس و تصویر به یادگار مانده است. فیلمی 
که در آن بهزاد فراهانی، جعفر والی و جلال 
پیشوائیان نیز بازی می کردند. امروز اما بار 
دیگر این شــهر میزبان دوربین های فیلم 
برداری و سناریویی است که بلندای تاریخ 
اســلام را روایت می کند. از آهنگر عاصی 
و بیزار و همســرش گل اندام تا سلمان و 
زندگــی او در ایران و تبدیل شــدنش به 
صحابه رسول الله )ص(، اینجا یک سخن از 
قاب جادویی تصویر است که بر نهاد آدمی 
می نشیند. آدمی که جادوی تصویر او را به 
بطن ماجرایــی می برد که از جزئیاتش بی 

خبر است … مثل حرکت در مه. جمعیت 
به ســمت محل برگزاری مراسم افتتاحیه 
حرکت کرده اســت مکانی از قبل انتخاب 
شــده و کم کم آئین رســمی آغاز فاز دوم 
پروژه بزرگ سلمان شروع می شود. آئینی 
که با لحن زیبای هنرمند شاهرودی به ترنم 
صبح دمی می ماند همان میزان لطیف. یادی 
از پیامبر عظیم الشــان اسلام و صحابه اش 
آن هم در شاهرود که عاشقانه دین دارند و 
اسلام چون لاله ای بر خاک هزار شهیدش 
روییده است. شاهرودی که مردمش سجاده 
سبزی دارند، مردمانی بزرگ بر فراز شاهوار 
نماد ایستادگی و زیر سایه لطف خدا؛ مردم 
شــاهوار این قافِ قــاره کوچک، همواره 
مهمان نــوازی کرده اند و امروز هم میزبان 
یکی از فرزندان همین دیار هستند آن هم در 
قامت یکی از بزرگترین کارگردانان تاریخ 

سینما و تلویزیون این دیار.
سلماناهمیتیبسزادارد

کارگردان و نویسنده فیلم سلمان که 
می گوید: ما آمده ایم تا بمانیم و اگر همراهی 
و همدلی وجود داشــته باشد این پروژه در 
همین شهرستان به انتها می رسد و با توجه 
به پتانسیلی که در این منطقه وجود دارد و با 
توجه به همراهی، نیروی انسانی پا به کار و 
تنوع جغرافیایی که در این شهرستان وجود 
دارد به نظر می رســد کــه بتوانیم گام های 
خوبی را تا انتهای کار برداریم. سید داوود 
میرباقری با بیان اینکه سلمان پروژه پیچیده 
و سختی اســت، بیان کرد: شما مختارنامه 
و امام علی )ع( را مشــاهده کردید اما باید 
گفت سلمان هم در شکل و هم در اهمیت 
و معنا و مفاهیمی که در بر می گیرد، پنج برابر 

مختارنامه است و این کار را سخت می کند. 
وی با بیان اینکه ســلمان در حقیقت پروژه 
بررسی تاریخ ادیان است، گفت: سلمان با 
توجه به عشق به حقیقتی که داشت تقریباً 
همــه ادیــان را در نوردید تا در کنار پیامبر 
)ص( آرام بگیرد و این نکته مهمی اســت 
پس بررســی سلمان فارسی یعنی بررسی 
تاریــخ ادیان تا جایی که پیامبر فرمود او از 
اهل بیت من است و حتی از اصحاب کبار ما 
است و این اهمیت پروژه را گوشزد می کند. 
سلمان از سن ۲۰ سالگی به نقطه ای غریب 
مهاجرت می کند و دیدگاه هایی که درباره او 
در ایران و بیزانس وجود دارد همگی سبب 
می شود تا شکل روایی داستانی شخصیت 

پردازی این شخصیت دشوار باشد.
شاهرودجایگزینترکیهشد

کارگردان فیلم سلمان با تاکید بر اینکه 
شاهد اتمام پروژه در شاهرود خواهیم بود، 
گفت: رایزنی های بسیاری صورت گرفته تا 
کلنگ شهرک سینمایی در شاهرود به زمین 
بخورد و امیدواریم این فرصت با ســریال 
ســلمان به وجود آید و بر روی این پروژه 

سرمایه گذاری شود.
میرباقــری بیــان کــرد: بعــد از 
تصویربرداری در قشــم و کرمان در ادامه 
پروژه ســلمان مقرر شــد تا ما پس از عید 
نــوروزی برای ادامه فیلم برداری به ترکیه 
برویم و ســال ۹۹ را برای این کشور پیش 
بینــی کرده بودیم که کرونا و معضلات آن 
سبب شد تا راه ها بسته شود و این موضوع 
سبب شد تا شاهرود را بتوانیم جایگزین و 
بازسازی کنیم. وی افزود: قرار شد تا فصل 
مرتبــط با تاریخ بیزانس را در منطقه مجن 

فیلم برداری کنیم.
پشتیبانتیمسلمانهستیم

نماینده شاهرود و میامی در مجلس 
نیز در این مراسم ضمن بیان اینکه پشتیبان 
تیم سلمان هســتیم، گفت: به تیم اجرایی 
پروژه بزرگ سلمان اعلام می کنیم که همه 
مردم و مســئولان شهرستان شاهرود قطعاً 
از شــما حمایت خواهند کرد زیرا این یک 
فیلم شــخصی نیست بلکه کار بزرگ ملی 
و مذهبی اســت که چتر آن نــه در داخل 
بلکه حتــی در خارج نیز پهن می شــود. 
علــی اصغر خانی با بیــان اینکه هنوز هم 
کشورهای همســایه از سریال مختارنامه 
اســتفاده می کنند، بیان کرد: سلمان قطعاً 
ملی و بین المللی خواهد شــد زیرا نگرش 
تیم ساخت این سریال یک دیدگاه جهانی 
و برای تمام مســلمان آن است لیکن قطعاً 
همه پشتیبان این تیم خواهند بود. وی تاکید 
کرد: استفاده از ظرفیت های عظیم شاهرود 
می تواند این شهرستان را به عنوان پایتخت 
فیلم سازی کشور مطرح کند زیرا از کویر تا 
جنگل از کوه تا دشت همه در این منطقه با 

کمترین فاصله کنار هم قرار دارند.
شــاهرودظرفیتیویژهبرای

تولیدفیلم
فرماندار شاهرود نیز در این مراسم، 
ضمن بیان اینکه این شهرستان بزرگترین 
شهرســتان ایران از لحاظ وسعت و دارای 
ظرفیت های کم نظیر اســت، گفت: یکی 
از مهمترین ســرمایه های شاهرود نیرو و 
منابع انسانی است که از لحاظ جغرافیایی 
دارای توانمندی های زیاد اســت شاهرود 
همچنین هفت اقلیم از ۱۳ اقلیم جهانی را 

در درون خود جای داده که این امر ســبب 
شده تا شاهرود کم نظیر باشد. نادر فخری 
با بیان اینکه وجود کوه، دشت، بیابان، کویر، 
جنگل، وجود بایزید و ابوالحســن بسطام 
و ۱۵۷ اثــر تاریخی و مذهبی ثبت شــده، 
ظرفیت دیگر شــاهرود برای فعالیت های 
فرهنگی و هنری اســت، بیــان کرد: این 
شهرستان دارای دو هزار هنرمند ساماندهی 
شده است که نشان می دهد مردم به فرهنگ 
تا چه انــدازه اهمیت می دهند. وی با بیان 
اینکه جاذبه های گردشــگری و تاریخی 
شاهرود منحصر به فرد است، افزود: هدف 
از بیان این ظرفیت ها، شــناخت شاهرود 
اســت اما آنچه مــا از آن رنج می بریم و در 
اشتغال و اقتصاد ما نقش منفی داشته، عدم 
شناساندن شهرستان به کشور بوده است که 
امیدواریم با چنین پروژه های ارزشمندی به 

این موضوع نیز دست یابیم.
شــرایطبرایساختسلمان

تسهیلشود
شــهردار شــاهرود نیز در سخنانی 
کوتاه ضمن اشاره به اهمیت پروژه سلمان، 
گفت: هنر ســینما و تلویزیون مؤثرترین 
هنرها است و شاید تأثیرگذاری آن حتی از 
روایتگری و کتابخوانی نیز بیشتر و قوی تر 
باشد در نتیجه روایتگری شخصیت بزرگ 
سلمان قطعاً مؤثر خواهد بود. حاجی محمد 
علی پروژه هایی از این دست نه ملی، بلکه 
اعتقادی، فرهنگی، سیاســی و اجتماعی 
اســت و باید این مهم درک شود، بیان کرد: 
یکی از رسالت های مسئولان شهرستانی در 
قبال این پروژه تسهیل شرایط برای ساخت 
آن و کاهش بروکراســی و اطاله سیســتم 

اداری اســت که تیم سازنده این سریال را 
دلگرم تر می کند. وی افزود: غرب به نداشته 
خودش امروز افتخار کرده و مصمم است 
تا آن را ترویج دهد در حالی که ما با تمدن 
غنی ایرانی و اسلامی و این همه افتخارات 
و اساس منطقی، فقهی و تاریخی و باستانی 
خودمان باید بیش از پیش مصمم باشــیم. 
برخی قوانین هســتند که متأسفانه امروز 
کارایی نــدارد و حتی مانع نیز می شــود 
لذا یکی از مهمتریــن اقداماتی که باید در 
مجلس رخ دهــد پالایش و قانون برداری 
از این دست قوانین که کاربرد ندارند است 
و اقدامی دیگر که در شاهرود باید رخ دهد 
این است که شرایط را برای ساخت سریال 

سلمان و دست اندرکاران آن مهیا سازیم.
هنرعطیهالهیاست

امام جمعه موقت شاهرود نیز در این 
مراسم با بیان اینکه هنر عطیه الهی است و 
هنرمند کسی است که می تواند این گنجینه 
را استحصال کند و آن را در اختیار بشریت 
قرار دهد، گفت: شیوه این استخراج را هم 
قرآن به بشــر آموخته و آن عبارت است از 
اینکه ما مفهوم را به محسوس تبدیل کنیم. 
شــیوه تربیتی قرآن این اســت که مفاهیم 
بلنــد را در قالب حــس در برابر دیدگان 
بشــریت قــرار می دهد و آنــان را تربیت 
می کند و هنرمند کسی است که راه تربیت 
بشــریت را از طریق قرآن اســتخراج و در 
برابر دیدگان قرار می دهد. حجت الاسلام 
حمید عبداللهیان ضمن اشاره به ضرورت 
شناساندن شخصیت ســلمان فارسی به 
عنوان یکی از بزرگترین چهره های جهان 
اســلام به خصوص برای نسل جوان، بیان 
کرد: پروژه ســلمان این موضوع را مد نظر 
قرار داده و لذا دارای اهمیت است. فاز دوم 
فیلم ســلمان در حالی به میزبانی مجن در 
شمال شاهرود آغاز می شود که فاز نخست 
آن در قشــم و کرمان فیلم برداری شــده و 
قرار است بخش تاریخ بیزانس و رُوم سریال 
زندگی ســلمان تا عید نوروز در شاهرود 
فیلم برداری شــود گفته شــده این سریال 
۴۰ قسمت خواهد بود و تولید آن کماکان 

ادامه دارد.

فریدون جیرانی کارگردان باسابقه و نماینده کانون کارگردانان در شورای صدور پروانه ساخت سازمان سینمایی، 
درباره حواشی صدور مجوز کارگردانی برای یک چهره اینستاگرامی توضیحاتی ارائه کرد.
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